PAGE  

ملخص البحـث
تأثير السلوك التنافسي في التعليم والاحتفاظ لبعض المهارات الأساسية في الكرة الطائرة للناشئين
الباحث

أ.م.د. أحمد عبدالأمير شبر

1434هـ                                                               2013م

أن من الوسائل التعليمية والتدريبية الاعتماد على ترابط التدريب المهاري والتدريب العقلي هي إحدى الأبعاد المهمة للتعليم والتدريب لأنها تشكل ثقلا في تعليم وتطوير أداء المهارات المركبة والصعبة والمقذوفة وخاصة في لعبة الكرة الطائرة .
لذا تتحدد مشكلة البحث في الاجابة عن التساؤلات الاتية :

· هل تحقق اساليب السلوك التنافس تعلما لبعض المهارات في الكرة الطائرة ؟

· أي من هذه الأساليب افضل في عملية التطوير ؟

· أي من هذه الأساليب يمكن ان يحقق اكبر قدر من الاحتفاظ بعملية التطور المهاري ؟

وهدف البحث الى الكشف عن :
1- تأثير استخدام أساليب التنافس (الذاتي والمقارن والجماعي ) في تطوير مستوى أداء بعض مهارات الأساسية بالكرة الطائرة (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد).

2- المقارنة بين استخدام أساليب التنافس (الذاتي والمقارن والجماعي ) في تطوير مستوى أداء بعض مهارات الأساسية بالكرة الطائرة (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد).
3- تأثير استخدام أساليب التنافس (الذاتي والمقارن والجماعي ) في نسبة الاحتفاظ بمستوى أداء بعض مهارات الأساسية بالكرة الطائرة (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد ).
وافترض الباحث ما ياتي : 

1- هناك اثر ايجابي لأساليب التنافس (الذاتي والمقارن والجماعي ) في تطوير مستوى أداء بعض مهارات الأساسية بالكرة الطائرة (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد ).

2- توجد فروق ذات دلالة معنوية لأساليب التنافس (الذاتي والمقارن والجماعي ) في تطوير مستوى اداء  بعض مهارات الأساسية بالكرة الطائرة (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد ).

3- هناك اثر ايجابي في نسبة الاحتفاظ بين أساليب التنافس (الذاتي والمقارن والجماعي ) في مستوى اداء بعض مهارات الأساسية بالكرة الطائرة (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد ).

أستخدم الباحث المنهج التجريبي بأسلوب المجاميع المتكافئة لملائمته لطبيعة البحث 

تم تحديد مجتمع البحث من طلاب المرحلة الثانية لدرس الكرة الطائرة للعام الدراسي 2012/2013  والبالغ عددهم (60) طالباً .قسموا على ثلاثة مجموعات تجريبية (20) طالبا للمجموعة التجريبية الاولى و الثانية والثالثة .

وطبق على كل مجموعة اسلوب من اساليب التنافس وذلك لتطوير مستوى اداء ثلاث مهارات اساسية في الكرة الطائرة وهي (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد) 
وكما ياتي  :
المجموعة التجريبية ( 1 ) 
( تطبيق أسلوب التنافس الذاتي ).

المجموعة التجريبية ( 2 ) 
( تطبيق أسلوب التنافس المقارن ).

المجموعة التجريبية ( 3 ) 
( تطبيق أسلوب التنافس الجماعي ).

وتم تحقيق التجانس والتكافؤ للمجموعات الثلاثة في متغيرات العمر والطول والوزن وبعض عناصر الياقة البدنية المؤثرة في تطوير المهارات الاساسية في الكرة الطائرة . 

وتم ايضا اعداد ثلاثة برامج تعليمية خاصة لمهارات (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد) على وفق اساليب التنافس (الذاتي والمقارن والجماعي ). وتم تنفيذ هذه البرامج خلال المدة المحددة من 1/11/2012 ولغاية 2/1/2013 . ثم اجريت بعد ذلك الاختبارات البعدية .

بعد جمع البيانات وتفريغها ثم معالجتها احصائياً باستخدام اختبار(ت) وتحليل التباين باتجاه واحد واختبار اقل فرق معنوي L.S.D  تم التوصل الى النتائج الآتية :

1. ان اساليب التنافس الثلاثة ( اسلوب التنافس الذاتي والمقارن والجماعي ) هي اساليب فعالة في تطوير مستوى الاداء للمهارات (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد) في الكرة الطائرة ولكن بنسب مختلفة .

2. ادى استخدام اسلوب التنافس المقارن الى تطوير مستوى اداء مهارتي 
(الإرسال ، استقبال الإرسال) في الكرة الطائرة بدرجة اكبر من اسلوبي التنافس الجماعي والذاتي :

3. ادى استخدام اسلوب التنافس الجماعي الى تطوير مستوى اداء مهارة (الاعداد) في الكرة الطائرة بدرجة افضل من اسلوب التنافس الذاتي .

4. ادى استخدام اسلوب التنافس المقارن الى نسب احتفاظ اكبر في مهارتي 
(استقبال الإرسال، الاعداد)في الكرة الطائرة قياساً الى اسلوبي التنافس الجماعي والذاتي .

واوصى الباحث بما ياتي :

1. استخدام اساليب التنافس ( المقارن والجماعي والذاتي ) في تطوير مستوى اداء مهارات الكرة الطائرة (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد) بالنسبة لهذه المرحلة الدراسية بصورة عامة .

2. ضرورة اهتمام اساتذة التربية الرياضية في المادة  باستخدام اسلوب التنافس المقارن في التطوير والاحتفاظ بالمهارات الاساسية (الإرسال ، استقبال الإرسال، الاعداد) في الكرة الطائرة .

3. استخدام اسلوب التنافس الجماعي في التطوير والاحتفاظ لمهارات الاساسية في الكرة الطائرة في حالة تعذر استخدام اسلوب التنافس المقارن .
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        That means education and training to rely on interdependence skills training and mental training is one of the important dimensions of education and training, because they are heavier in the education and development of performance skills of the vehicle and ejected difficult and especially in a game of volleyball.

So determined research problem in answering the following questions:
( Do check competitive behavior techniques learned some skills in volleyball?
( any of these methods are the best in the development process?
( any of these methods can achieve the largest amount of skill to keep the process of evolution?

The objective of this research is to reveal:

1 - the impact of the use of methods of competition (self-comparative and collective) in the development of the performance level of some of the basic skills Volleyball (transmitter, receiver transmitter, numbers).
2 - comparison between the use of methods of competition (self-comparative and collective) in the development of the performance level of some of the basic skills Volleyball (transmitter, receiver transmitter, numbers).
3 - The impact of the use of methods of competition (self-comparative and collective) in proportion to keep the level of performance of some basic skills in Volleyball (transmitter, receiver transmitter, numbers).
The researcher assumed the following:

1 - There is a positive effect of the methods of competition (self-comparative and collective) in the development of the performance level of some of the basic skills Volleyball (transmitter, receiver transmitter, numbers).
2 - There are significant differences of the methods of competition (self-comparative and collective) in the development of the level of performance of some basic skills in Volleyball (transmitter, receiver transmitter, numbers).
3 - There is a positive effect in the retention ratio between competing methods (self-comparative and collective) in the level of performance of some basic skills in Volleyball (transmitter, receiver transmitter, numbers).
The researcher used the experimental approach in a manner equal totals for suitability to the nature of the search Research community were identified from the students of the second phase of the studied volleyball for the academic year 2012/2013 and totaling (60) students. Divided on three experimental groups (20) students of the experimental group first and the second and third.
And applied to each group a method of competition in order to develop the level of performance of the three basic skills in a volleyball (transmitter, receiver transmitter, numbers)
, As follows:
Experimental group (1) (applying the method of self-competition).
Experimental group (2) (applying the method of comparative competition).
Experimental group (3) (applying the method of collective competition).
         It was the harmonization and equivalence of the three groups in the variables of age, height, weight, and some elements of fitness influential in the development of basic skills in volleyball.
         Was also prepared three special education programs for skills (transmitter, receiver transmitter, numbers) according to the methods of competition (self-and collective comparative). These programs have been implemented within the period specified from 11/01/2012 until 02/01/2013. Then conducted tests posteriori.
         After data collection and discharged then processed statistically using the t-test and analysis of variance in one direction and less significant difference test LSD was reached following results:
1. The three methods of competition (self-style competition and comparative and collective) are effective methods in the development of the performance level of skills (transmitter, receiver transmitter, numbers) in volleyball, but in different proportions.
2. The use of comparative style competition to develop the level of performance of my skills
(Transmitter, receiver transmitter) in volleyball with a greater degree of stylistic competition collective self:
3.The use of collective style competition to develop the level of skill performance (numbers) in volleyball a better degree of self-style competition.
4. The use of comparative style competition to retain the largest ratios in my skills (Receiver transmitter, numbers) in the volleyball competition compared to my style of collective self. 

          The researcher recommended the following:
1. Use methods of competition (Comparative and collective self) in the development of the performance level of volleyball skills (transmitter, receiver transmitter, numbers) for this stage of study in general.
2. Paying attention to physical education teachers in the material using comparative style competition in the development and retention of basic skills (transmitter, receiver transmitter, numbers) in volleyball.
3. Using style collective compete in development and retention of basic skills in volleyball if you can not use comparative style competition.
